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Česko si připomnělo výročí vzniku samostatné republiky v roce 1918. Slavnostní střídání Hradní stráže doplnila i motocyklová jednotka. Více strana 2 ČTK, MAFRA

V NEDĚLI VE 3.00
ZPÁTKY NA 2.00
ZIMNÍ ČAS. RÁNO BUDE DŘÍVE SVĚTLO, VEČER TMA

Svátek slaví: Silvie, Sylva

„Starší členy ODS šéf
Fiala asi neukočíruje“
Politolog Valeš. Pro deník Metro hovoří otevřeně, nikoho nešetří. Piráti. „Jakmile se ukázalo, že by Bartoš
mohl být premiérem, začali přehánět.“ Skládání nové vlády. „Je tu stále obrovská vůle se domluvit“ STRANA 4
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Kritika EU i vzpo-
mínky na Masary-
ka a Štefánika.

Oba tehdejší státy si připomí-
naly vznik samostatné stát-
nosti v roce 1918. Na Praž-
ském hradě se v poledne
uskutečnilo slavnostní střídá-
ní stráže. Večer se Hrad pono-
řil do barev trikolory. Slav-
nostní shromáždění
ke 103. výročí vzniku Česko-
slovenska tu pořádal i Český
svaz bojovníků za svobodu.

S projevem vystoupil po po-
ledni bývalý prezident Václav
Klaus. Ten v něm varoval
před politikou Bruselu a tím,
že je Česká republika na kři-
žovatce. Bývalý prezident
v Míčovně Pražského hradu
prohlásil, že Evropská unie
sleduje jiné cíle, než jsou svo-
boda, prosperita a zvyšování
životní úrovně obyvatel Evro-
py. Na budoucnost podle něj
nelze pohlížet bez obav. Hroz-
bu vidí nejenom v omeze-
ních spojených s koronaviro-
vou pandemií. „Čelíme poku-
sům svět, který naši předko-
vé vybojovali a v němž jsme

my vyrostli, sociálním inže-
nýrstvím změnit a předělat
ho podle představ nové gene-
race ideologů, kteří své anti-
humánní představy a své svě-
tovládné ambice skrývají
za fráze o záchraně planety,
za boj proti změnám klima-
tu, za odstranění zcela svévol-
ně definované diskriminace,
za údajně potřebnou globální
vládu a za další podobné pro-
gresivistické cíle, které ne-
jsou cíli našimi,“ řekl bývalý
prezident Klaus.
Další setkání se uskutečni-

lo na pražském Vítkově. Tam
přišli vzpomínat na založení

Československa premiér An-
drej Babiš, šéf Senátu Miloš
Vystrčil a další představitelé
českého státu. S projevem
v Bratislavě vystoupila i slo-
venská prezidentka Zuzana
Čaputová.
„V dané době byla republi-

ka velmi moderním státem,
s moderní ústavní listinou,
ústavním soudem, volebním
právem pro ženy. Vznik prv-
ní Československé republiky
byl předpokladem samostat-
né slovenské státnosti,“ řekla
slovenská prezidentka Čapu-
tová u sochy T. G. Masaryka
v Bratislavě. ČTK a iDNES.cz

Klaus v Míčovně Pražského hradu. Akce se uskutečnila také u sochy T. G. Masaryka, kam přišli mimo jiné senátoři. 3x ČTK

inzerce

Státní vyznamenání

Vznik Československa si při-
pomněly dvě desítky rekto-
rek a rektorů u sochy
T. G. Masaryka na Hradčan-
ském náměstí. Letošní udíle-
ní státních vyznamenání se
kvůli zdravotnímu stavu prezi-
denta Miloše Zemana přesou-
vá na 1. ledna 2022. Hrad zve-
řejnil jména oceněných.
Kdo ho například dostane?

● Mgr. Jiřina Bohdalová
(herečka), Řád bílého lva
občanské skup. I. třídy
za zvláště vynikající zásluhy
o stát v oblasti umění

● Ing. Petr Kellner in memo-
riam (podnikatel), Řád bílé-
ho lva občanské skup. I. třídy
za zvláště vynikající zásluhy
o stát v oblasti hospodářské

● genpor. v. v. Ing. Jiří Ba-
loun, Ph.D., MSc. (velvysla-
nec ČR v Afghánistánu),
medaile Za hrdinství

● Lukáš Krpálek (sportovec),
medaile Za zásluhy I. stupně
(za zásluhy o stát v oblasti
sportu)

● Více na Hrad.cz

Československo si
připomíná vznik státu



Nejmodernější lékárenský sklad v ČR.
Slučuje klasiku i e-shop

První lékárny Dr.Max se
v ČR objevily v roce 2006.
Tehdy jich bylo asi šest
desítek, momentálně 470
a značka už dnes předsta-
vuje víc než jen lékárenský
řetězec. Dr.Max je zároveň
označení vlastních léká-
renských produktů: léčiv,
doplňků stravy a zdravot-
nických prostředků. „Jde
už dnes o několik stovek
položek a například u pří-
pravků ve volném prodeji

jsme tuzemskou produ-
centskou jedničkou,“ říká
Daniel Horák, generální
ředitel lékáren Dr.Max.
Rostoucí sortiment nejen
u vlastní značky a také ná-
roky, které vyplývají z on-
-line poptávky, vyvolaly
potřebu nového logistic-
kého centra, které vznik-
lo poblíž Prahy, v Pavlově
na Kladensku. Z něj se

zásobují tradiční lékárny
i e-shop.
E-shop Dr.Max předsta-
vuje jedničku mezi léká-
renskými virtuálními ob-
chody v ČR. „Nový sklad
je předpokladem k tomu,
abychom si toto postave-
ní udrželi,“ říká Daniel
Horák. On-line zákazníky
tak obsluhujeme od tohoto
roku i odtud, nejen z Brna,

jako tomu bylo donedávna.
V Pavlově u Prahy Dr.Max
poprvé soustředí logistiku
kamenných lékáren a e-
-shopu na jediné místo.
Za léta své existence se
značka Dr.Max rozšíři-
la do dalších zemí. Dnes
fungují lékárny pod týmž
označením také na Sloven-
sku, v Polsku, Rumunsku,
Srbsku a v Itálii. Počtem po-

boček zaujímá Dr.Max tře-
tí příčku v Evropě. Značku
Dr.Max zná téměř každý
dospělý obyvatel ČR. Tra-
dičně figuruje jako vítěz
soutěže „Nejdůvěryhodněj-
ší značka“ a z posledního
ročníku si odnesla i abso-
lutní vítězství v prestižní
anketě Mastercard Ob-
chodník roku.

-mipet-

K patnáctiletému
výročí existence

značky si největší
tuzemská

síť lékáren,
Dr.Max, nadělila

nejmodernější
logistickou

lékárenskou
základnu

v republice. Stojí
v Pavlově u Prahy.

Nový sklad Dr.Max v Pavlově na Kladensku obsluhuje tradiční lékárny i e-shop
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Je povolební situace tak jas-
ná, jak byly rozdané karty?
Ovládl Piráty cimrmanovský
pocit? Vydrží nová vláda
dvou koaličních seskupení
celé čtyři roky? Bude si za rok
primátor Prahy Zdeněk Hřib
balit kufry? Politolog Lukáš
Valeš (na snímku dole) ze Zá-
padočeské univerzity v Plzni
hovoří velice otevřeně a niko-
ho moc nešetří.

V předvolební kampani
mě překvapilo, jak si Pirá-
ti rozdělovali minister-
stva, plánovali, jak je změ-
ní, Ivan Bartoš byl pro ně
jasným premiérem. Neby-
lo předčasné, že věšeli zá-
clony do oken domu, kte-
rý ještě nestál? Kde uděla-
li chybu?
Ano, předčasné to bylo.

Chyb udělali víc. Chybou čís-
lo jedna bylo, že do koalice
vůbec vstoupili. To, co bylo
na Pirátech vždycky zajíma-
vé, to bylo to, že to byla auten-
tická strana, měli image, kte-
rá se nemusela všem líbit, ale
když se řeklo Piráti,každý si
dokázal představit minimál-
ně Bartoše a dredy. Přicházeli
s řadou neotřelých věcí. Se
změnou k technologiím,
s tím, že patenty by neměly
být chráněné příliš dlouho,
aby se dostaly do výroby. Byly
jednou z mála stran, které si
uvědomily nutnost digitaliza-
ce. Ale i nutnost zdanit kapi-
tál, který odchází z České re-
publiky, ale který tu vzniká.
To jsou věci, jež česká politi-
ka potřebovala, které Piráti
nabízeli. Současně měli po-
věst rebelů, strany, která
s partou, která tu kradla, ať
už v době před Babišem,
nebo ODS, a že s nimi nemají
nic společného. Tím, že se při-
dali ke Starostům, zařadili se
do mainstreamu. Starostové
sice nebyli přímou součástí
koalice Petra Nečase, ale pod-
porovali ji, byli vládní větši-
nou. Už mají nálepku toho,
kdo už u koryta byl. Nečasova
vláda skončila špatně včetně
jeho samého. Obávám se, že
Starostové a s nimi nyní Pirá-
ti se ze strany mimo systém
stali velice prosystémovou
stranou. Ztratili originalitu.
Jsou jen jednou z mnoha
stran. Moc je nerozlišíte,
ani podle programů. Jakmile
se ukázalo, že by Bartoš mohl
být premiérem, začali přehá-
nět. Začali jezdit na meziná-
rodní konference, jeli do Bru-
selu. To také nepochopím.
Bartoš si oblékl kravatu
a z dredaře byl najednou „se-
riózní politik“, zazdil image

rebelské strany. Strany, která
není spokojená s obrovskou
mírou korupce, kterou ale ne-
přivezl Andrej Babiš, ta tu
byla desítky let před ním. Na
to se trochu zapomíná a ně-
která jména ve vládě nám to
mohou zanedlouho připome-
nout. Babiš má pochopitelně
desítky problémů, ale systém
obrovského propojení politi-
ky a byznysu tady je třicet let.
Ten Babiše zrodil, Babiš není
jeho tvůrce. To byli mimo
jiné lidé z ODS v devadesá-
tých letech.

Lidská paměť je krátká, ne-
jen v případě povodní,
kdy se lidé po letech zase
stěhují do záplavových
oblastí…
Lidé zapomínají. Moc nevě-

řím, když vidím Pavla Blažka
ve funkci ministra spravedl-
nosti, kde už za Nečase jed-
nou byl a teď je opět kandidá-
tem. Nevěřím ve slušnou
ODS, protože ti samí lidé, kte-
ří se podíleli na vládě za doby
PetraNečase, se všímnegativ-
ním, co to přineslo, jsou zase
ve vlivných funkcích. Od Ale-
xandra Vondry přes Zbyňka
Stanjuru a další. To jsou lidé
původní ODS a přese všech-
nu úctu k panu profesorovi
Petru Fialovi, kterého mám
rád, je to opravdu slušný člo-
věk, je otázka, nakolik ty star-
ší členy ODS ukočíruje. Mys-
lím, že ne.

Zaujalo mne vyjádření se-
nátora Starostů Zdeňka
Hraby, že jedno minister-
stvo je pro Piráty až dost.
Ani TOP 09 nehledí
na spory uvnitř Pirátské
strany s optimismem.Mů-
že to vznik vlády a atmo-
sféru v koalicích ovlivnit?
Jistě. Problémbude i s peně-

zi. Piráti dostanou díky koa-
liční smlouvě mnohem víc,
než by odpovídalo mandá-
tům. Navíc Piráti nejsou
do většinové matematiky po-
třeba. Je jedno, jestli má větši-
na 108, nebo 104 poslanců.
Na druhou stranu je tu smlou-
va Starostů a Pirátů, že spolu
do vlády, nebo spolu do opozi-
ce. Ale i kdyby vyjednali Pirá-
ti tři ministerstva, může se
stát, že to pirátské fórum sho-
dí, že do žádné vlády ne-
chtějí. Piráti jsou
ostatně uvnitř
dost zděše-
ní, proto-
že kaž-
dý, kdo
už se-
stavo-
v a l

kandidátku, ví, že když tam
dáte populárního starostu,
on všechny přeskáče. Piráti
ale nemají žádné regionálně
známé a silné osobnosti a dát
se do holportu se Starosty je
sebevražda. To si měli uvědo-
mit na začátku. Díval jsem se
na kandidátku v Plzeňském
kraji, Piráti na ní měli jen lidi
z Plzně, ale nebyl tam nikdo
z Klatov ani dalších oblastí.

V Praze mě zaujalo, že si
magistrát vedený Piráty
dal po minulých krajských
volbách do programu, že
vysází milion stromů
za osm let. Oni tedy před
čtyřmi lety automaticky
počítali i s dalším voleb-
ním obdobím. Nebylo to
také předčasné? Nebyl to
předčasný optimismus
jako ve sněmovních vol-
bách? Nemůže se příští
rok situace v hlavnímměs-
tě opakovat?
Možná ne s takovou kata-

strofou jako ve volbách sně-
movních. Piráti jsou v Praze

doma, a i když jejich vedení
magistrátu je daleko
od všech optimistických před-
povědí, jak by se Praha měla
spravovat, tak tamnyní dosta-
li přes dvacet procent. Ale to
by už na vítězství nemuselo
stačit, a jak naznačujete, příš-
tí koalici by sestavovat nemu-
seli. Je to docela reálné. V Pra-
ze si umím představit jakou-
koli jinou, třeba ODS a ANO
neboODS a TOP 09 a tak dále.
I pan primátor Hřib je člověk,
který se nikdy primátorem
stát neměl, velice obtížně ko-
munikuje svoji politiku, na-
víc nedochází v Praze ani k zá-
sadním změnám, když pomi-
neme dopravní kalamity. Ne-
jsem si jistý, že pro Prahu je
pirátská vláda optimální, pro-
tože pro ně to měla být vý-
stavní skříň. Ukázalo se, že
rozdíl oproti předchozím
pražským vládám není rozdíl
nijak zásadní.

Vraťme se k velké celostát-
ní politice. Momentální
skládání vlády a koaliční
jednání vůbec nemusí být
snadné. O ministerstvech
pro jednotlivé strany jste
už hovořil. Vždyť minule
vznikala vláda až do jara.
Nebyly optimismus a buja-
ré nadšení první noc a den
po vyhlášení výsledků vo-
leb předčasné?
Pokud odhlédnu od toho,

že to všechno mohou Piráti
shodit, je tu stále obrovská
vůle se domluvit. Problémy,
které jsou, to jsou marginá-
lie. Když se podíváte na sesta-

vování vlády v Němec-
ku, tak to naše je

procházka růžo-
vou zahra-
dou. Strany
jsou si pro-
gramově
i ideolo-
g i c k y
blízké

a podobné. Ale ta vláda může
být mimořádně nestabilní,
protože ji tvoří pět stran. To
tu ještě nebylo. Ukočírovat
pět subjektů, které mají své
vnitřní problémy, nebude
snadné. Navíc tahle vláda
bude řešit ceny energií, infla-
ci, ceny komodit na světo-
vých trzích, přetrvávající co-
vid. Na druhou stanu chtějí
škrtat. Budou muset dělat
hodněmuziky za málo peněz
a to se vždy dělá blbě. Budou
tedy čelit i vážným sociálním
problémům. Nemyslím, že je-
nom škrtání provozních výda-
jů státu zachrání státní rozpo-
čet. Budou do toho tedy mu-
set říznout natvrdo, na úkor
sociální sféry, takže se lidé
budou bouřit. Nebo budou
muset zvýšit nějaké daně, na-
příklad DPH. A to se lidé zase
budou bouřit. Sociální tlak
ze strany občanů může vést
k tomu, že někteří méně silní
jedinci v některé straně řek-
nou dost. A že je politicky ne-
výhodné se v takové vládě an-
gažovat, a odejdou. Podle mě
dojde k tomu, že tento kolek-
tiv je příliš heterogenní
na to, aby vydržel celé čtyři
roky. To je ale jen moje před-
stava.

Přese všechny černé před-
povědi, vidíte něco pozitiv-
ního na celé situaci?
Něco optimistického? Že to

všechno přežijeme. Přežili
jsme Hitlera, přežili jsme So-
věty, tak proč bychom nepře-
žili i tohle? Ale moc optimis-
tického mě nenapadá. Obá-
vám se ale, že rýsující se vlá-
da, podobně jako Piráti, vy-
tvořila až příliš mnoho opti-
mistických očekávání.

Že by v tomto případě za-
fungoval známý cimrma-
novský moment očekává-
ní a moment zklamání,
který Mistr uplatnil ve své
operetě Proso?
To velký Mistr přesně vě-

děl. Může se ukázat, že rozdíl
mezi novou vládou a vládou
Babišovou je minimální.
V souvislosti se zhoršujícími
se ekonomickými parametry
přijde podle mě okamžik
zklamání, který bude násle-
dovat po onom předchozím
velkém očekávání. Podpora
veřejnosti, která se ve vol-
bách zdála velká, pak opad-
ne. Podobně jako v Americe
s Bidenem. To bude posilovat
vnitřní rozpory koalice, pro-
tože nikdo nebude chtít dr-
žet v ruce černého Petra.
Osud sociální demokracie je
toho obrazem. PAVEL HRABICA

Piráti jsou po volbách ve Sněmovně jen do počtu. MAFRA

„Jít do holportu se Starosty,
to byla pro Piráty sebevražda“
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www.efispahotel.cz

• Pobyty se snídaní a večeří
• Parkování v areálu
• Dobíjecí stanice na elektromobily
• Pivovar a restaurace v objektu

• Finská sauna o ploše 36 m
• Vířivka pro 6 osob
• Hyperbarická komora OXYLIFE
• Odpočívárna v třípodlažní věžičce

LUXUSNÍ UBYTOVÁNÍ S WELLNESS V BRNĚ
NOVÝ EFI SPA HOTEL**** SUPERIOR S WELLNESS, RESTAURACÍ A ŘEMESLNÝM PIVOVAREM

+420 515 557 500
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Na starém konti-
nentě to před zi-
mou vře. Ceny zem-
ního plynu jsou
skoro čtyřnásobné,
než byly na začátku
letošního roku.

Ruský prezident Vladimir Pu-
tin nařídil zvednout dodávky
zemního plynu do Evropy od
listopadu. Státní podnik Gaz-
prom s nimimá začít, až napl-
ní domácí podzemní zásobní-
ky. Informovala o tom agen-
tura TASS. Na starém konti-
nentě je před příchodem
zimy napjatá situace na trhu
s energiemi – ceny zemního
plynu se od začátku roku zvý-
šily o 365 procent. Evropští
představitelé požadují, aby
Rusko dodávky zvýšilo, to ale
zatím jen plnilo stávající do-
hody. Ředitel Gazpromu
Alexej Miller Putinovi sdělil,
že firma by mohla zvýšit do-
dávky do Evropy po 8. listopa-
du. Miller také na zasedání
vlády přenášeném televizí

řekl, že Gazprom dosáhne
plánované úrovně nad
72,6 miliardy metrů krychlo-
vých plynu v domácích záso-
bách k 1. listopadu a dokončí
jejich plnění 8. listopadu.
„Žádám vás, abyste po do-

končení plnění podzemních
zásobníků plynu v Rusku
do 8. či 8. listopadu zahájili
postupné a plánované práce
na zvýšení objemů plynu ve
vašich podzemních nádržích
v Evropě,“ řekl Putin. Dodal,
že jde především o zásobníky
v Rakousku a Německu. Po-

dle Putina vznikne příznivěj-
ší situace na evropském ener-
getickém trhu obecně. Miller
odpověděl, že se tak stane.
Ruskámédia už oslavují Pu-

tina jako zachránce Evropy.
Šéf Kremlu doposud poukazo-
val na to, že Moskva dodává
nasmlouvané množství ply-
nu. Navýšit dodávky by bylo
obtížné, říkal. Navíc opakova-
ně naléhal, aby se co nejdříve
zprovoznil sporný projekt
rusko-německého plynovodu
Nord Stream 2, který nyní
schvalují německé úřady. Po-

ptávka po zemním plynu ros-
te díky oživování ekonomik
po pandemii covidu-19 v Ev-
ropě i v Asii. Přiživují ji i níz-
ké zásoby této suroviny.
Kritici Gazpromu se domní-

vají, že koncern na rostoucí
evropskou poptávku nereagu-
je, aby si vynutil brzké zpro-
voznění Nord Streamu 2. Rus-
ká strana obvinění odmítá.
Podle agentury Bloomberg

jsou evropské zásoby zemní-
ho plynu celkově na nejnižší
sezonní úrovni za téměř de-
set let. ČTK

inzerce

Krátce

Opsal disertačku

Lucemburský premiér
Xavier Bettel opsal drti-
vou většinu své disertač-
ní práce. Zjistila to tam-
ní média. Bettel už pro-
hlásil, že měl postupo-
vat jinak. Novináři uved-
li, že v celé jeho šestapa-
desátistránkové práci
jsou jen dvě strany, kte-
ré plagiáty neobsahují.

Trénovali útok
Vyšetřovatelé v německé
spolkové zemi Severní
Porýní-Vestfálsko zasáh-
li proti islamistické buň-
ce, jejíž nezletilí členové
nacvičovali teroristický
útok se sekyrami a noži.
Nejmladšímu bylo
16 let. Policisté prohledá-
vali domy údajných příz-
nivců teroristické milice
Islámský stát. Konkrétní
zločinecký plán zatím
islamisté neuskuteč-
nili. iDNES.cz

Náznak poklesu

Ceny zemního plynu i elektři-
ny v Evropě včera kvůli
vyhlídkám na zvýšení dodá-
vek plynu z Ruska v příštím
měsíci klesaly.

● Cena klíčového termínové-
ho kontraktu na plyn s dodá-
ním v listopadu vykazovala
kolem 11.00 našeho času po-
kles o téměř devět procent –
na 79,3 eura (zhruba 2000
Kč) za megawatthodinu.

Angelina Jolie jezdí s dětmi
Světové premiéry filmu Eternals jsou v plném proudu
a představitelka hlavní role Angelina Jolie na nich
nemůže chybět. Na tu londýnskou ji doprovodily téměř
všechny děti, na snímku jsou zleva dcery Shiloh, Zahara
a Vivienne. Do českých kin film přijde 4. listopadu. AP

Ruský prezident Vladimir Putin AP

Ve Spojených státech americ-
kých byl vydán první cestov-
ní doklad, v němž je pohlaví
nositele označeno neutrál-
ním X. Jde o milník pro lidi,
kteří se nepovažují za ženu
ani za muže. Zvláštní zmoc-
něnkyně pro komunitu le-
seb, homosexuálů, bisexuálů

a transsexuálů Jessica Sterno-
vá vydání pasu označila
za historickou a oslavy hod-
nou událost. Vládou vydáva-
né dokumenty se tím prý při-
bližují realitě, v níž existuje
širší škála charakteristiky lid-
ské sexuality než pouze dvě,
jež se používaly dosud. ČTK

Číslo dne

55
Policie v Laosu objevila v ná-
klaďáku převážejícím basy
s pivními lahvemi 55 milionů
tablet pervitinu a 1,5 tuny
krystalické formy této drogy.
Jde o největší množství narko-
tik, jaké bylo v jihovýchodní
Asii zabaveno najednou.

Putin „poslal“ plyn
do Evropy, je zachránce

AP

USA. Vydaly první pas
s neutrálním pohlavím
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Pražská poprocková skupina
Eddie Stoilow začala v létě po
covidové pauze vystupovat
v inovovaném složení. Pod ve-
dením Jana Žampy pracuje
kapela na nových věcech
a připravuje se na předvánoč-
ní koncert, který se odehraje
v pondělí 22. listopadu v praž-
ském Lucerna Music Baru.

Letos odstartovala nová
etapa Eddie Stoilow, v ja-
kém složení teď hrajete
a jak vám to společně fun-
guje? Proč došlo k obmě-
ně sestavy?
Se starou sestavou jsme se

na ukončení domluvili spo-
lečně z mnoha důvodů, jak
kariérních, tak osobních…
Jsme v pohodě, není mezi
námi žádná nevraživost. Sou-
viselo to zčásti i s tím, že ude-
řil koronavirus a začalo hro-
madné nejen kulturní neštěs-
tí. Doufám, že teď už bude
všechno v pořádku. V nové se-
stavě nám to hraje parádně.

Polovinu tvoří dlouholetí ka-
marádi, tu druhou noví členo-
vé. Všichni jsou to famózní
lidi a muzikanti. Fungujeme
teď v tomto složení: zpěv – já,
piano – Jakub Selmezci, kyta-
ra – Tibor Žida, bubny –Matej
Meier a basa – Jan Korba.

Můžeme se v dohledné
době těšit na nové singly,
nebo dokonce album?
Určitě ano. Pracujeme

na novémmateriálu. V brzké
době vypustíme featuring ta-
nečního typu s Dafonicem,
který je výborný elektropro-
ducent i náš kamarád. Další
bude popová věc s novým zvu-
kem postavená na písničce,
která se dá zahrát u ohně. Tě-
šíme se, až tyhle nové věci bu-
dou venku.

Vminulosti si s vámi
na jednom koncertu za-
bubnoval fotbalový bran-
kář Petr Čech a předloni
jste s finskou kapelou The

Rasmus odjeli v roli před-
skokana celé evropské tur-
né. Plánujete nějaké další
zajímavé spolupráce?
Byly to spolupráce k neza-

placení. Jak hraní s Petrem

Čechem, tak celoevropské
turné s finskou kapelou The
Rasmus. Skoro každý den vy-
prodaná aréna v jiné evrop-
ské zemi s feedbackem od za-
hraničního publika. Bylo to
náročné, ale úspěšné. Do bu-
doucna určitě podobné spolu-
práce plánujeme, postupně
je budeme formovat. K naše-
mu projektu už to tak nějak
patří.

V listopadu budete mít
předvánoční koncert v Lu-
cerna Music Baru. Můžete
čtenářům trošku přiblížit,
na co se na němmohou
těšit?
My sami se na tenhle kon-

cert hrozně těšíme. Lucerna
Music Bar je naše pražská
modla. Vždy to tam má svoje
typické kouzlo a energii. Na-
víc chystáme také nějaké hos-
ty a překvapení. Všechny čte-
nářemoc zveme na tuto praž-
skou událost a těšíme se tam
na viděnou. PAVEL URBAN

Jan Žampa ARCHIV

Orchideje najdete ve sklenících
V Botanické zahradě Přírodovědné fakulty Univerzity Karlovy v Praze 2
mohou návštěvníci zhlédnout až do 7. listopadu výstavu orchidejí
na téma Umění a krása. Ve sklenících jsou k vidění tisíce květů botanic-
kých i vyšlechtěných orchidejí. Expozice rostlin je doplněna tematickými
vazbami řezaných květin, jež pro výstavu vytvořili studenti Střední od-
borné školy Jarov. Otevřeno je denně od 10 do 17 hodin. Součástí výsta-
vy je doplňkový prodej – návštěvníci mohou získat odborné rady. BZ-UK.CZ

Soundtrack
Filmový debut režiséra
Šimona Holého Zrcadla
ve tmě zaujal kritiky i vý-
raznou hudbou. Náladu
snímku doprovázejí
skladby s hlasy zpěvaček
Annabelle, Kláry Vytisko-
vé, Sáry Vondráškové
(Never Sol), Ester Geisle-
rové či herečky Aleny Do-
lákové (na snímku), jež
ztvárnila hlavní roli. Fil-
mová hudba vychází nyní
jako soundtrack. MET

inzerce

MRÁZ, KTERÝ POTĚŠÍ
Nejnovější a zároveň

největší kamenná
prodejna Látky Mráz už
od konce srpna denně
plní přání všech, kteří se
shlédli ve stylovém šití.

V areálu obchodního centra Štěrboholy
najdou příznivci ručních prací na úcty-
hodné ploše 600 m2 všechno, co potře-
bují a možná ještě mnohem víc. Majitel
společnosti Pavel Mráz se svým týmem
soustředil na jednom místě více než
1000 druhů módních látek, 1500 bavlně-
ných látek, 700 druhů úpletů, 800 vzorků
dekoračních a potahových látek (někte-
ré z nich jsou na objednávku do týdne).
Jedinečná je i nabídka potřeb na pletení
včetně široké škály přízí a zipy všech ba-
rev, typů a délek značky PRYM. Seže-
nete tu samozřejmě i zbytky látek za víc
než příznivé ceny, speciální materiály
jako je například kočárkovina, ale také

časopisy a knihy, stužky a dokonce i šicí
stroje.„Jsem rád, že v naší prodejně mů-
žeme nabídnout osm typů šicích strojů
a overlocků značky GARUDAN. Podpora
české značky v rámci naší prodejny mě
těší, myslím, že jsou to skvělé stroje zcela
srovnatelné se zahraniční konkurencí.
Ostatně, zájemci si mohou každý z nich
vyzkoušet přímo tady v prodejně, při na-
vrhování prostoru jsme na to mysleli“,
říká Pavel Mráz, který by rád časem zá-
kazníkům nabídl i tematické workshopy.
Látky Mráz prostě nejsou jen prodejnou,
ale partnerem a rádcem všech, kteří rádi
šijí. Stejně jako ve všech obchodech,
i ve Štěrboholích je k dispozici školený
personál, ochotný pomoci jednoduchou
i složitější radou. Vstřícné a příjemné je
i prostředí, bezproblémové parkování
a pohodlný přístup do prodejny, stejně
jako pohyb uvnitř velkoryse řešeného
prostoru. Naším oblíbeným detailem je
vtipně pojaté osvětlení, které architekt
navrhl jako různé typy šicích stehů.
Potřebujete ještě další důvod, proč vyra-
zit do Štěrbohol? Vánoce jsou tu za pár
týdnů a jedna návštěva u Mráze vás
může zbavit starostí s dárky i dekorace-
mi interiéru. A například na šicí stroje
GARUDAN je až do 30.11. sleva 10%.
Kterou švadlenku by to nepotěšilo?

V nové sestavě se nám
hraje parádně, těší Žampu

JANA HOJDOVÁ
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Černohumorná,
patřičně svérázná
a sympaticky mor-
bidní familie je ne-
jen pro české divá-
ky klasikou.

Oblíbená strašidelná rodinka
se vrací na plátna kin. Matka
Morticia a táta Gomez v po-
kračování animáku Addamso-
va rodina s jistým nespokoje-
ním sledují, jak jejich děti do-
spívají a začínají se vyhýbat
společným aktivitám. Proto
se rozhodnou upevnit rodin-
ná pouta a vyrazit na posled-
ní rodinnou dovolenou. Nalo-
ží dceruWednesday, syna Pu-
gsleyho, strejdu Festera
a ostatní členy rodiny do kara-
vanu a vydají se na dalekou
cestu napříč Amerikou, aby
se opět sblížili a zažili dobro-
družství.

Kultovní klasika
Addamsova rodina je nejen

pro české diváky naprostou

klasikou. Poslední kvalitní
snímek o této skupince podi-
vínů – Addamsova rodina 2
z roku 1993 – už jaksepatří ze-
stárl. Zámožný Gomez, krás-
ná Morticia, vražedná dítka
Wednesday a Pugsley, hromo-
tluk Lurch i jeho pomocník –
uťatá ruka jménem Věc – se
v kinech naposled objevili
v roce 2019, a to v dětském
animovaném snímku. Tehdy
šlo o neškodnou infantilní zá-
bavu a druhý díl, jenž si svou
premiéru odbyl v tuzem-
ských kinech včera, není
v tomto směru příliš jiný.
Vznik animované dvojky

byl přitom prakticky jistý již
na podzim roku 2019. Vzhle-
demk zapojení finančně šetr-
ného animačního studia, kte-
ré pracovalo například na po-
dobně levném animáku Buch-
ty a klobásy (stály něco ko-
lem 19milionů dolarů), se to-
tiž nová Addamsova rodina
prakticky zaplatila ještě před
českou premiérou. Dvojka
tedy byla brzy na světě a stu-
dio v podstatě jen vyčkávalo,
kdy potichu schválené pokra-
čování poslat do kin. Ta se to-

tiž v mnoha zemích světa
kvůli covidu stále nedaří pl-
nit tak, jak by si filmová stu-
dia přála.

Filmy a seriál
Addamsova rodina z roku

1991 a o dva roky mladší po-
kračování jsou v tuzemsku su-
verénně nejznámější a hlav-
ně nejoblíbenější. V roli dcer-
ky Wednesday se tehdy pro-
slavila herečka Christina
Ricciová. Excelovali zde také
herci Raul Julia, Anjelica Hus-
tonová nebo Christopher
Lloyd. V Americe nicméně
žije několik generací, jež vy-
růstaly na klasickém seriálu
z roku 1964. Ten ale do Česko-
slovenska kvůli socialistické
éře v podstatě pořádně nepro-
nikl.

Podle komiksu
Morbidní rodinka je však

ve skutečnosti ještě starší. Vy-
cházela totiž už od roku
1928, a to jako komiks. Jeho
duchovním otcem byl slavný
americký animátor Charles
Addams. Ten podle legendy
při vymýšlení morbidních

příběhů vycházel často
ze zkušeností s vlastní rodi-
nou. Slabost pro hororovou
tematiku se s ním táhla už
od dětství, kdy po domech
kreslil kostlivce a vysloužil si
u kamarádů přezdívku Chill
(mrazení v zádech).
Padesát let, až do své smrti,

kreslil Addams bizarní posta-
vičky do komiksů pro časopis
The New Yorker. Addamsova
rodinka byla v jeho podání ja-
kýmsi satirickým protikla-
dem typické americké rodi-
ny. Libovala si v černém, až
strašidelném humoru a ne-
chápala, že jí zbytek světa ne-
rozuměl. Rostoucí popularita
komiksu inspirovala další
umělce k využití těchto své-
rázných postaviček.

Zpívající rodinka
Po řadě kreslených i hra-

ných filmů se několik produ-
centů rozhodlo využít celo-
světové obliby postaviček ro-
diny Addamsových a vytvoři-
li divadelní muzikál. Ten
měl, po prvotním uvedení
v Chicagu, oficiální premiéru
v divadle Lunt-Fontanne

na Broadwayi 8. dubna 2010,
kde zažil do 31. prosince
2011 celkem 35 předpremiér
a 722 repríz.
Už v září téhož roku se sou-

časně rozjelo prvním vystou-
pením v New Orleansu turné
po USA. To objíždí Ameriku
dosud.
V roce 2014 měla dokonce

premiéru také česká muziká-
lová verze Addamsovic rodi-
ny, a to v pražském Hudeb-
ním divadle Karlín. Derniéru
měl pak v roce 2017.
Nyní na nějmůžete opět za-

jít. Obnovenou premiéru měl
muzikál v březnu 2020. Pak
měl, pravda, delší covidovou
pauzu. V roli Gomeze se tu
střídají Jaromír Dulava a Jiří
Korn, Morticiu hrají a zpívají
Lucie Bílá a Daniela Šinkoro-
vá. Strýčka Festera představu-
jí Václav Kopta a Martin So-
botka. Wednesday Addamso-
vou hrají Radka Coufalová
a VeronikaMertová. Nejbližší
představení má být v únoru.

Bratranec Itt se poprvé objevil v seriálu z roku 1964.

FILIP
JAROŠEVSKÝ
filip.jarosevsky@metro.cz

Odešel Cerha
Ve věku 78 let zemřel Jiří
Cerha (na snímku), dlouho-
letý člen skupin C&K Vocal
a Spirituál kvintet.
Na svých stránkách to
oznámila druhá jmenova-
ná kapela. Zemřel třináct
dní poté, kdy v Lucerně za-
končil Spirituál kvintet še-
desátiletou kariéru. Nej-
starší československá fol-
ková skupina tam 13. října
odehrála poslední ze série
čtrnácti rozlučkových kon-
certů. Zpěvák, skladatel,
pedagog, kapelník C&K Vo-
calu byl členem Spirituál
kvintetu od roku 2000. ČTK

Dotyk od Barové
Před několika dny vyšlo
druhé sólové album zpě-
vačky a violoncellistky Do-
roty Barové. Album Dotyk
přišlo tři roky po úspěš-
ném debutu Iluzja, které
bylo oceněné Andělem
za jazzové album roku
2018. Na desce Dotyk při-
náší kolekci nových autor-
ských písní a textů, které
nahrála v triu s kytaristou
Miroslavem Chyškou
a baskytaristou Milošem
Klápštěm. Celé album je
nazpívané v polštině. MET

Premiéru odložil
Jiří Suchý opět z důvodu
nedávné zdravotní indis-
pozice odložil v divadle Se-
mafor obnovenou premié-
ru muzikálu Nižní Novgo-
rod na únor příštího roku.
Hra s hudbou Ferdinanda
Havlíka, která se odehrá-
vá ve starém Rusku, měla
být znovu uvedena 3. pro-
since. Ohlášená představe-
ní budou 4., 8. a 9. prosin-
ce nahrazena třemi po-
sledními reprízami kon-
certu nazvaného Znám
ještě starší lidi. ČTK

Do kin se vrací rodinka, která vyhrává všechny soutěže na Halloween. 2x FORUM FILM CZ

Fenomén jménem Addamsova
rodina. Baví i jako animovaná

Krátce
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Milostivé léto má
pomoct s dluhy.
Taková akce se už
nebude opakovat.

Lidé, kteří dluží státnímnebo
obecním institucím, se mo-
hou výrazně zbavit svých zá-
vazků v rámci akce Milostivé
léto. Zadluženým lidem kom-
plikuje situaci Všeobecná
zdravotní pojišťovna (VZP),
která se odkazuje na zákon
o všeobecném zdravotním po-
jištění. VZP sice akci oceňuje,
nicméně odmítá svým dlužní-
kům odpustit penále. Přišla se
svým právním výkladem, že
penále, které si ke dluhu účtu-
je, není součástí příslušenství,
ale součástí původního dluhu.

Jeden z iniciátorů akce, po-
slanec Marek Výborný, v Čes-
ké televizi řekl, že ho kroky
VZP mrzí. Tento problém po-
dle něj vyřeší už jen Ústavní
soud a do budoucna také nove-
la zákona o pojištění. Vše ale
může oddálit i opožděná práce
nové Sněmovny, jež by mohla
případnou novelu schválit až
v lednu. Výborný s kolegou Pa-
trikemNacherem, který naMi-
lostivém létu spolupracoval
také, řekli, že se pokusí spe-
ciálně pro zdravotní pojišťov-
ny lednový termín oddálit.
Dobrá zpráva pro dlužníky

je, že se k Milostivému létu
přidávají i firmy ze soukromé-
ho sektoru, například banky.
Dlužníci mohou tohoto insti-
tutu využít do 28. ledna. Tato
jednorázová akce umožní
dlužníkům zbavit se exekuč-

ních poplatků, penále a úro-
ků, které ve většině případů
mnohonásobně navyšují pů-
vodní výši dluhu. Jedná se
o dluhy za černé jízdy, doda-
vatelům energií či za poplat-
ky veřejnoprávnímmédiím.
„Milostivé léto se naopak

nevztahuje na exekuce vede-
né přímo státem, tedy na tak-
zvané správní nebo daňové
exekuce, které jsou nejčastěji
vymáhané celní správou, Fi-
nanční správou či Státní sprá-
vou sociálního zabezpečení.
Mezi podmínky také patří, že
dlužník nesmí být v insolven-
ci,“ vysvětluje šéf Institutu
prevence a řešení předlužení
Radek Hábl. Podle něj právě
veškeré úroky a poplatky
z prodlení či náklady na vy-
máhání, které dluh navýšily,
jsou pro dlužníky pastí. MAP

Kritika v rámci Milostivého
léta míří veřejným prosto-
rem na VZP. Ta nechce dluž-
níkům pomoct a nechce se
přidat ani k firmám ze sou-
kromého sektoru, kterých se
vlastně tato akce netýká. Při-
tom se podle serveru Peni-
ze.cz nyní do projektu zapo-
jil například Home Credit.
„Bylo by vhodné zmínit další
nekalou praxi VZP, které se
dopouští v případech dluhů
a exekucí. Pokud má člověk
u VZP dluh na pojistném
a nad ním ještě penále, pojiš-
ťovna tento dluh často předá-
vá více exekutorům,“ říká
v rozhovoru pro deník Metro
expert na dluhovou proble-
matiku Radek Hábl z Institu-
tu prevence a řešení předlu-
žení (více v boxu vlevo).

Kde v Česku je s dluhy nej-
větší problém?
Bohužel v centrální eviden-

ci exekucí není uveden u jed-
notlivých exekucí věřitel,
takže statistiky máme pouze
na úrovni počtu exekucí bez
dalších podrobností. Víme,

že nejhorší situace s exekuce-
mi je v Ústeckém a Karlovar-
ském kraji. Nevíme ale, kde
je situace nejhorší z pohledu
dluhů vůči státu.

Jaký je váš názor na fungo-
vání exekutorů? Víme tře-
ba o případech, kdy jedna
pokuta za černou jízdu
po letech vystoupala
na 30 tisíc korun.

Odměny a náklady exeku-
torů jsou dané zákonem. Jed-
ná se o 15 procent z vymáha-
né částky, minimálně však
5500 korun +DPH, tedy uma-
lých dluhů náklady výrazně
převyšují původní dluh. Jedi-
nou šancí je změna zákona.
Na druhou stranu i malý
dluh vyžaduje stejnou práci
exekutora jako dluh vyšší.
Cestou je tedy spíše racionali-
zace celého systému exekucí
– typicky zavedení pravidla
jeden dlužník = jeden exeku-
tor. Tím se odstraní duplici-
ty, jež nyní existují. Aktuál-
ně totiž deset exekucí u stej-
ného člověka vymáhá i deset
exekutorů. A všichni dělají
totéž – lustrují majetek, píší
do banky, zdravotním pojiš-
ťovnám nebo zaměstnavate-
lům.

Jak vnímáte postoj VZP?
Proč myslíte, že se tak po-
jišťovna rozhodla?
Je v zájmu státu, aby obča-

né platili své pojistné, dluhy
a daně, neměl by však vydělá-

vat na vysokých penále.
U zdravotního pojištění býva-
lo penále několik desítek pro-
cent ročně. Nyní je jeho výše
kolem 18 procent ročně
a v rámci novely exekučního
řádu schválené letos v létě se
bude snižovat na zákonný
úrok z prodlení stejně, jak je
tomu v soukromém sektoru.
Považuji za nemravné, aby
stát své obyvatele poškozo-
val tím, žemá vysoké penále,
které ve stejnou chvíli pova-
žuje za normální, a zároveň
se snaží pro sebe přijít z vý-
jimkami z věcí, kterými se si-
tuaci snažíme napravit. Bylo
by vhodné zmínit další neka-
lou praxi VZP, jíž se dopouští
v případech dluhů a exekucí.
Pokud má člověk u VZP dluh
na pojistném – a nad ním ješ-
tě penále – pojišťovna tento
dluh často předává více exe-
kutorům. Původní jistinu ne-
chá vymáhat jednoho exeku-
tora, ta se tak zatíží náklady
exekuce a jinému exekutoro-
vi dají k vymáhání penále,
přičemž i ty jsou zatíženy ná-
klady exekuce. Dojde tak
k tomu, že dlužník zbytečně
platí dvě exekuce i dva exeku-
tory. Neojedinělé jsou i situa-
ce, kdy VZP dluhy jednoho
člověka předala i čtyřem exe-
kutorům. Z jednoho dluhu
tak vzniknou čtyři exekuční
řízení vedená čtyřmi různý-
mi exekutory, z nichž každý
si zvlášť účtuje exekuční po-
platky. MAP

Radek Hábl IPŘP

Institut prevence a řešení
předlužení (IPŘP) je nezávislý
think-tank, který se zaměřuje
na problematiku zadluženosti
domácností, exekucí a osob-
ních bankrotů.

● Jeho cílem je kultivace české-
ho systému vymáhání pohle-
dávek a nastavení takových
podmínek, které by zamezily
nemravnému obchodu
s dluhy. Více se dozvíte
na institut-predluzeni.cz.

● Na Nedluzimstatu.cz/milosti-
ve-leto lidé najdou vzor žá-

dosti o vyčíslení dlužné jistiny
i podrobný návod, jak krok za
krokem postupovat. Do akce
se zapojila také organizace
Člověk v tísni nebo církevní
charity, které zakládají sbírky
na pomoc dlužníkům.

● Název Milostivé léto vznikl
podle Bible. V ní se tak ozna-
čuje období, kdy mají být
izraelští otroci propuštěni
a má jim být navrácen jejich
majetek. „České“ Milostivé
léto se zřejmě nebude již
opakovat. Tedy pokud nebu-
de mít podporu v zákoně.

www.kosmas.cz

Není to ten, co neumí ve
Slavnostech sněženek jezdit
na kole, ale kance ve škole
složí? A není taky Jáchymem,
který hodí údaje Františka
Koudelky do stroje? Petra
Bruknera zkrátka znáte z filmů
dua Smoljak a Svěrák i z Divadla
Járy Cimrmana, kde jako ne-
herec úspěšně hraje již desítky
let. Především je to ale písecký
rodák, jenž naplňuje svůj život

rozličnými zájmy, vedle těch
sportovních, jako je tenis,
cyklistika či golf, k nim dále
patří poslech jazzové hudby,
kouření dýmek, fotografování
či vytváření „fóráží“. Knižní
rozhovor s všestranným umělcem
vede novinář a rozhlasový
moderátor Vladimír Kroc,
autor úspěšného rozhlasového
seriálu Zvuková kronika
Divadla Járy Cimrmana.

TIP NA DOBRÉ
ČTENÍ

Není to ten, co neumí ve 
Slavnostech sněženek jezdit 
na kole, ale kance ve škole 
složí? A není taky Jáchymem, 

rozličnými zájmy, vedle těch 
sportovních, jako je tenis, 
cyklistika či golf, k nim dále 
patří poslech jazzové hudby, 

TIP NA DOBRÉ 

PETR
BRUKNER
JEN TAK JSEM ŠEL

VLADIMÍR KROC

Cesta z pasti pro
300 tisíců Čechů

Chtějí jim pomoct

Odhad počtu dlužníků

300
Milostivé léto se může odha-
dem týkat až 200–300 tisíc ob-
čanů, celkem pak až 1 milio-
nu exekucí. „Očekáváme ale,
že zájem bude řádově menší,
neboť ne každý v exekuci má
na to, aby splatil z nízkého
příjmu jistinu. Nebo má exe-
kucí více, zejména u úvěro-
vých společností, a tak smazá-
ní jedné ‚státní‘ moc neřeší.
Řada lidí nebude mít zájem
nebo se o možnosti vůbec ne-
dozví. I tak ale pozitivní do-
pad pro až desetitisíce lidí
může být zcela zásadní,“ říká
expert na dluhy Hábl.

Kolik to stojí

908
Při zájmu o využití Milostivé-
ho léta musí dlužníci kontak-
tovat exekutora, u nějž je
dluh exekučně vymáhán, zjis-
tit výši jistiny, tedy původní
dlužné částky, a tu následně
obratem spolu s poplatkem
na ukončení exekuce ve výši
908 korun uhradit dle plateb-
ních pokynů na účet exekuto-
ra s oznámením, že Milostivé-
ho léta využívají. Dlužník má
po domluvě s exekutorem
možnost rozložit si úhradu
na splátky. Úhrada musí být
na účtě připsána nejpozději
28. ledna 2022.

Expert na dluhy.
„Nekalé praktiky VZP“

KOMERČNÍ SDĚLENÍ
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Teplotní rekordy: -5,1°C (1866) 20,1 °C (1980) Bio:

„Vracím se
zpátky

do Bečvy.“

MAREK BLÍMA KRÁČMAR
Facebook

1. odvětví
2. jm. hudebnice Ono
3. ohnutí (j. č.)
4. automobil (hovor.)

5. pytlák líčící oka
6. evropská měna
7. ocas
8. náz. písmene í (hov.)

Počasí
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ČT1 ČT2 Nova ÓčkoPrima

16.05 Všechno, co mám ráda
16.35 Polopatě
17.30 AZ-kvíz
18.00 Události v regionech
18.25 Kde domovmůj?
19.00 Události
19.56 Branky, body, vteřiny
20.15 Osada (9/13)

Seriál (ČR, 2021)
21.15 13. komnataMichaely

Duffkové
21.40 Všechnopárty
22.35 Profesionálové
23.30 Kriminalista III
00.30 AZ-kvíz
01.00 Reportéři ČT
01.40 Toulavá kamera
02.10 Objektiv
02.40 Dobré ráno

15.55 Krásné živé památky
(9/16)

16.25 Úžasné zvířecí rodiny
(2/10)

17.20 Ano, Masaryk (3/3)
18.20 Heydrich – konečné ře-

šení (9/44)
18.45 Buenos Aires, hlavní

město tanga
19.40 Postřehy odjinud
19.50 Zprávy v českém znako-

vém jazyce
20.00 Policajt
21.45 Dívka s pistolí
23.30 Desatero hříchů II (5/6)
00.15 Čína a její ambice
01.10 Obří požáry (1/2)
02.05 Duchovní kuchyně
02.30 Před půlnocí

15.55 KriminálkaMiami II (17)
17.00 Odpolední Televizní no-

viny, Sportovní noviny
17.25 Na lovu
18.20 Ulice (4140)

Seriál (ČR, 2021)
19.30 Televizní noviny, Spor-

tovní noviny, Počasí
20.20 Policie Modrava II (4)

Případ starosta. Krimiseriál
(ČR, 2017)

21.35 Kriminálka Anděl III (3)
22.45 Agent bez minulosti
00.50 KriminálkaMiami II (16)
01.45 KriminálkaMiami II (17)
02.55 Na lovu
03.40 Gympl s (r)učením ome-

zeným (30)
04.40 Novashopping

16.50 Policie v akci
17.50 Prostřeno!
18.55 Hlavní zprávy
19.40 Krimi zprávy
19.55 Showtime
20.15 Česko Slovenskomá

talent
22.00 Máme rádi Česko
23.40 Ano, šéfe!
00.55 Policie v akci
01.55 Komisař Rex VIII (8)

Čarodějnice a jiné ženy. Krimi-
seriál (N/Rak., 2003)

02.55 Jake a Tlusťoch III (19)
Nemám nikoho. Krimiseriál
(USA, 1987-1992)

03.55 Policie Hamburk VIII (24)
Paulinin případ. Krimiseriál
(N, 2014)

06.00 Ranní fresh
09.00 Zpátečka
10.00 Óčko hity
14.00 Óčko trendy
14.30 Top 3 Kitkat chart
14.50 Óčko trendy
15.00 Óčko hity
16.30 Óčko e-sport
16.40 Óčko hity
17.00 Novinky
18.00 CZ & SK
18.59 Nebuď dřevák, dej si tělák
19.00 Moje desítka
19.50 Óčko hity
21.00 CZ & SK
22.00 Party ride

Dance music pro všechny na
páteční mejdan

1.00 Óčko flirt

NAPADÁVÁSVTIPNÝ POPISEK?
Napište bublinu a reagujte na
sloupek na:www.facebook.com/
denikmetro FOTO: 2x AP

Napište svou bublinu

Luštěnka

DNES ZÍTRA NEDĚLE PONDĚLÍ

13/16 10/17 12/16 10/14

Sudoku
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celku obsahu deníku METRO (včetně jejich překladu) bez písemného svolení vydavatele je zakázáno. Vydavatelství MAFRA, a. s., je členem koncernu AGROFERT.
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Michaela Kuklišová
Na ucpaný nos mi
pomáhá i namáčet
ruce do teplé vody.

RYBAŘENÍ

Řešení sudoku

PO VOLBÁCH
Všichni napjatě čekají, co bude. Mnoho lidí navíc s velký-
mi obavami o budoucnost, zdraví a peníze. Nová vláda rovný-
ma nohama skočí do obrovských problémů. Veřejnost se ptá,
jaká zvolí řešení. Je tu znovu covid-19. Podle dosluhujícího mi-
nistra zdravotnictví je to „epidemie neočkovaných“, všechny
ukazatele a propočty ukazují, že jsme na rizikové trajektorii.
Nakažených i nemocných přibývá. Školy jsou sice otevřené,
některé jen teoreticky. Vzhledem kmalé proočkovanosti dětí
a mladých lidí je mnoho tříd v karanténě. V očkování jsme
pod průměrem EU, vláda se proto odhodlala k nepopulární-
mu kroku. Od pondělí se nebudou ze zdravotního pojištění
proplácet testy, které jsou potřeba jako důkaz o bezinfekčnos-
ti. Jaké kroky udělá nová vláda, kterou sestavují politici dvou

koalic, jež mají v nové
Sněmovně většinu? V ne-
děli se na to budu v Partii
ptát kandidáta na premié-
ra, předsedy ODS Petra
Fialy. Také mě budou zají-
mat ekonomické plány.
Stovky tisíc lidí se s pří-
chodem zimy ocitly

v energetické krizi. Po krachu několika dodavatelů energie
mají platit mnohonásobně víc. A nemají na to. Jak jim vláda
pomůže? Jakou pozici bude zastávat v Bruselu v otázce energe-
tické krize a zelené politiky? A jak se nová Sněmovna postaví
k rozpočtu na příští rok? I na to se budu ptát. Do toho všeho
je prezident Miloš Zeman vážně nemocný. Nejen politici, ale
i my jako veřejnost mámemálo informací o tom, jak se mu
daří, zda je schopen zastávat své ústavní povinnosti. Část poli-
tiků tlačí na to, aby parlament dočasně zbavil prezidenta pra-
vomocí. Stane se to? Čekají nás napjaté dny. Prezident, který
teď leží v Ústřední vojenské nemocnici, je totiž podle ústavy
jediný, kdo nového premiéra může vybrat a jmenovat.

Vladimír Cekota
Bojuji s ní

vylepšeným čajem
se slivovicí.

Vladimír Novotný
Šedý vlk - horký čaj,

med, citrón
a slivovice.

Trápí vás letos rýma? Jak ji léčíte?

Anketa

Pražská doprava
Chtěl bych zareagovat
na článek Filipa Jarošev-
ského o dopravních uza-
vírkách s panem Schein-
herrem. Chtěl bych podě-
kovat za hezký článek.
Sámmám s dopravou
v Praze ne úplně nejlepší
zkušenosti, co se týká ply-
nulosti. Například na Ev-
ropské každé ráno bývá
už kolem sedmé hodiny
ranní dlouhá kolona aut,
která vede už téměř od za-
stávky Dědina a dosahuje
skoro až k metru na Ná-
draží Veleslavín. Nikdo to
neřeší. Doprava v Praze
není v dopravních uzavír-
kách dobře řízená a často
dochází k chaosu. Pokud
bych měl zmínit i špatně
seřízené semafory v urči-
tých částech Prahy, nechá-
pu, že to magistrát vůbec
neřeší a tváří se, že je
všechno v pořádku. Nena-
padá mě bohužel lepší po-
jmenování než chaos či
nezorganizovaný provoz.

JAKUB STRÁNSKÝ, PRAHA

dopisy@metro.cz,
www.facebook.com/
denikmetro

V dopisu uveďte jméno
a adresu. Metro si vyhrazuje
právo editovat dopisy.

Dopisy a vzkazy

Komiks. Ve dnech 30. a 31. 10. 2021 hrajeme představení s názvem Hurvínek a nezvaný host

Podzimní počasí a zřejmě blížící se výnoční shánění dárků je zdro-
jem nálady, která v případě mnohých čtenářů přináší i básnickou
tvorbu. Svými verši tentokrát přispěl fanoušek našeho deníku
voknier#metrotag. Možná náš chtěl nenápadně upozornit, že štěs-
tí nespočívá jen ve věcech hmotných.

@mojemetro

Tohle je místo na váš vzkaz! Do žlutého rámečku napište přání, výzvu,
básničku nebo něco namalujte. Výtvor vyfoťte a sdílejte s hashtagem
#METROTAG na svém Instagramu. Vzkaz lze poslat i jako zprávu přes
Facebook nebo e-mailem na mms@metro.cz. Váš výtvor dáme do novin!

Řešení luštěnky

Sloupek

TEREZIE
TOMÁNKOVÁ
MODERÁTORKA PARTIE NA PRIMĚ

Citát

Nová vláda
rovnýma nohama
skočí do obrovských
problémů.
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Stejně jako každý rok i le-
tos si společnost Alcar Bo-
hemia připravila pro své
zákazníky svou tradiční
akci na litá kola „Elegan-
ce i v zimě“. Alcar se opět
snaží zákazníkům ulehčit
výběr zimní sady kol a ze
své nabídky vybírá designy
vhodné na zimu. Všechna
litá kola značek AEZ, DOTZ
a DEZENT jsou chráněna
po celý rok díky třem růz-
ným vrstvám vylepšeného
laku SRC, díky kterému
zaručuje německý výrob-
ce dokonalou ochranu kol

i v zimním období. Navíc,
pokud si vyberete jakýko-
liv design od značky AEZ
nebo DOTZ a objednáte
si ke kolům bezpečnostní
šrouby či matice Sicuplus,
dostanete je od Alcaru jako
dárek zdarma. Tato akce
platí až do 30. 11. 2021.
Skvělým pomocníkem pro
výběr kol je také špičkový
3D konfigurátor Alcar na
www.alcar.cz. V konfigu-
rátoru si můžete nastavit
také letošní podzimní no-
vinky, které Alcar aktuálně
uvádí na trh.

DOTZ KALAHARI je 8paprskový offroadový design s ex-
trémně vysokou nosností až 1 150 kilogramů. Perfektního
společníka na vyjížďky i mimo cesty tak získají majitelé off-
roadů, jako jsou Toyota Hilux, Ford Ranger Raptor, Nissan

Navara, Mitsubishi L200, ale i dalších.
Obě barevné varianty, v černém matu
a s leštěnou čelní plochou, dávají
8paprskovému designu výjimečný
vzhled, který může ozdobit také
užitková vozidla a karavany, napří-
klad VW T6. Kolo je k dispozici pro
5- i 6děrové uchycení v rozměrech od

16 do 18 palců.

Novinka DEZENT TU se pyšní robustními asymetric-
kými paprsky a ECE schválením pro širokou škálu automo-
bilů. V rozměrech od 15 do 18 palců skvěle doplní kom-
paktní vozy a vozy střední třídy v úpravě s černým nebo
stříbrným lakem. DEZENT TU je díky schvá-
lením ECE technicky perfektně vyla-
děn pro širokou škálu automobilů,
například pro Audi A3 až Audi A6,
Audi Q3, BMW 3, VW Golf 8, VW
Passat, Seat Ateca, Seat Tarraco,
Škoda Octavia nebo Škoda Fabia.
Majitelé vozů Audi a BMW mohou
do kola použít originální středovou
krytku výrobce vozidla.

Budťe elegantní
i v zimě

Parádní lvíče
Peugeot 2008

foto: metro archiv



Oba modely jsou postave-
ny na nejnovější platformě
poslední generace: CMP
(Common Modular Plat-

form). Tato nová platforma
určená pro segmenty B a C
doplňuje platformu EMP2
a je modulární z hlediska
rozměrů a variant motorů.
Novinka dokáže pojmout
motor s jakýmkoliv zdro-
jem energie, čímž pomá-
há snižovat emise CO2,
podílí se však také na lep-
ší aerodynamice, snížení
hmotnosti nebo na zlepše-
ní akustického komfortu
uvnitř vozu. Nová generace
modelu 2008 je součástí
přechodu značky Peugeot
směrem k luxusnějším
kategoriím vozů. Novin-
ka je inovativní jak svým
dynamickým designem,
který model 2008 zařazuje
zejména při zadním pohle-
du do SUV rodiny Peugeot,
tak i vyvýšeným přístro-
jovým panelem Peugeot
i-Cockpit©, který je nově
v 3D provedení, které do-
dává vozu opravdový wow
efekt a ohromí zejména
mladší generaci, která je
na 3D grafiku z počíta-
čového prostředí zvyklá.
Z uživatelského pohledu
je 2008 oproti menšímu
hatchbacku dle očekávání

znatelně praktičtější a uni-
verzálnější. Nás však velmi
mile překvapilo, že i jízdní
vlastnosti jsou i s karoserií

crossoveru skvělé a v da-
ném segmentu dle nás za-
tím nejlepší, co jsme měli
možnost řídit, hlavně v za-
táčkách nás 2008 překva-
puje. Připočteme-li skvělý
design a precizní dílenské
zpracování, chápeme, proč
je tento model tak oblí-
beným vozem, a to jsme
nad danou kategorií často
ohrnovali nos, v provede-
ní modelu 2008 nám však
dává smysl. Stejně jako
naše kombinace dieselo-
vé jednotky 1.5 BlueHDi
s výkonem 130 k a 8stup-
ňového automatu EAT8.
Možná budete namítat, že
naftová jednotka nebude
dostatečně mrštná. V praxi
tomu tak však nebylo. Díky

nízké hmotnosti, která je
i v daném nejtěžším pro-
vedení pouhých 1345 kg,
jsme si nemohli na agilitu
stěžovat. Samozřejmě, po-
kud se pohybujete častěji
po městě, doporučujeme
sáhnout po osvědčeném
benzinovém tříválci 1.2
PureTech, který je k dispo-
zici ve variantách 100, 130
nebo 155 k a lze vybírat
mezi 6stupňovým manuá-
lem nebo již zmiňovaným
8stupňovým automatem,
který ovládá převodovku
elektronicky systémem
„shift and park by wire“.
Vedle pestré nabídky od-
kládacích prostor je k dis-
pozici také indukční nabí-
jení smartphonu, dostatek
USB konektorů a propo-
jení s mobilními telefo-

ny pomocí protokolů Mi-
rrorLink™, Apple CarPlay
a Android Auto. Asistenční
systémy nabízí to nejlepší
z know-how značky, arze-
nál technologií nabídne
například adaptivní tem-
pomat s funkcí Stop & Go,
parkovacího asistenta, sys-
tém automatického nouzo-
vého brzdění, automatické
přepínání dálkových svě-
tel, rozšířené rozpoznávání
dopravních značek nebo
systém sledování mrtvého
úhlu. Kompaktní městské
SUV si můžete pořídit ve
výbavě Active s motorem
1.2 PureTech 100 k za akční
cenu 460 000 Kč.

Text: Martin Štěrba
Foto: Archiv
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Peugeot 2008 společně s Renaultem Captur udávají již dlouhodobě
směr nejžádanějšího segmentu malých městských SUV. My jsme
vyzkoušeli Peugeot 2008 v jeho nejnovější druhé generaci, kterou
Peugeot uvedl na český trh těsně před koncem roku 2019 společně s
Peugeotem 208, Evropským autem roku 2020, se kterýmmámodel
2008 mnoho společného.

Bezpečnostní šrouby/matice

AEZ Leipzig darkaaarrkkkkkarararararrrrkkkkkkkk

AEZ Tioga titanAAAAAA

DOTZ Spa blaacckkkackckk

ZENT KS darkDDDEEZDDDEEZDD

DEZENT TR dark

Parádní lvíče - Peugeot 2008



Průměrná škoda u havarijního
pojištění dosáhla v loňském roce
částky 28 000 korun, což oproti
předchozímu roku činí pětipro-
centní nárůst. Takovou částku
řidič platit ze své kapsy určitě
nechce, a to mluvíme o průměru,
protože škody se mohou vyšplhat
samozřejmě do mnohem vyšších

čísel, například při nedávných
vichřicích či silném větru, který
se prohnal Českou republikou,
bylo zničeno mnoho aut napada-
nými stromy a dalšími předměty.

Havarijní pojištění se vyplatí
pro všechny auta, nejen ta nová
Často mezi lidmi převládá před-

komerční příloha pátek29.října 2021

HAVARIJNÍ
POJIŠTĚNÍ

Pojištění odpovědnosti z provozu vozidla, takzvané povinné ru-
čení, musí mít každý řidič. Kryje škodu způsobenou třetí straně.
Jenže co škody, které si na autě řidič způsobí sám, případně mu
auto někdo odcizí, poškodí vandal nebo poničí vichřice či silný
vítr? Tyto škody povinné ručení už nepokrývá. Na ty je potřeba
mít sjednané havarijní pojištění.

stava, že se havarijní pojištění
vyplatí pouze u nových aut. Z ana-
lýzy České asociace pojišťoven
vyplývá, že průměrná škoda ha-
varijního pojištění u 10 let sta-
rých vozidel je dokonce vyšší než
u nejnovějších vozidel.

Právnička a gestorka neživotního
pojištění v České asociaci pojišťo-
ven, Lucie Žulavská, vysvětluje:
„Tento výsledek odráží skutečnost, že
většinu škod představují ty náklady
na opravu vozidla, kde je oprava po
technické i ekonomické stránce možná
a nejedná se tak o totální škody, při
kterých je vyplacená aktuální hodno-

HAVARIJNÍ POJIŠTĚNÍOCHRÁNÍ AUTO PŘED KRÁDEŽÍ,
VICHŘICÍ I VANDALY. ALE ŘIDIČI HO PODCEŇUJÍ

Úrazová asistence UNIQA
pro motoristy po nehodě
UNIQA nabízí motoristům
doplňkový produkt k pojištění
aut – úrazovou asistencí
pro ty, kteří se zranili
v souvislosti s nehodou
anebo užíváním vozidla. Ta
doplňuje paletu všestranných
krytí k povinnému ručení
i havarijnímu pojištění.

Připojištění speciální asistence lze
uzavřít buď pro řidiče auta, anebo pro
celou posádku. Je určena pro kategorie
osobních, užitkových a terénních vozi-
del. Zajišťuje komplexní servis pro oso-
by s handicapem po autonehodě, které
nejsou schopné během léčby úrazu vy-
konávat běžné činnosti. Lze ho nároko-
vat 24 hodin denně telefonicky na čísle
272 10 10 20 až do limitu 10.000 korun
pro každou pojištěnou osobu.
Cena úrazového připojištění včetně
nové úrazové asistence pro motoristy
je 300 korun v případě pojištění řidi-
če vozu a 130 korun za každé sedadlo
v autě (pojištění celé posádky). Poúra-
zová asistence není omezena věkem
pojištěného.

Co kryje úrazová asistence pro mo-
toristy UNIQA?
• Telefonické zdravotní informace

a konzultace (alergie, životospráva,
dermatologie, léky, prevence, kon-
krétní zdravotní problém apod.).

• Doprava z a do zdravotnického zaří-
zení (do a z bydliště pojištěné osoby;
sanitka nebo taxi).

• Dovoz léků, nákup potravin a hygie-
nických potřeb. Dovoz jednoho tep-
lého nebo zmrazeného jídla denně
do bydliště pojištěného.

• Běžný úklid domácnosti (luxování,
vytření, umytí nádobí, praní, žehle-
ní apod.)

• Asistence – pomoc při osobní hygi-
eně, s přípravou jídla apod.

• Opatrování dětí a seniorů ve spo-
lečné domácnosti (dohled a pomoc
s běžnými denními úkony).

• Zajištění pobytu a doprava psa nebo
kočky do nejbližšího útulku nebo
zvířecího hotelu na nezbytnou
dobu.

„Tato plnění jsme identifikovali i ve spo-
lupráci se zdravotníky a rodinami, které
podobnou situaci zažily, jako ta nejpo-
třebnější a nejužitečnější. Služba zapadá
do našeho konceptu nabídky komplexněj-
ších řešení pro nejrůznější události, nikoli
jen finanční pomoci
z pojištění při škodách,”
konstatovala Eva
Svobodová, tisková
mluvčí UNIQA.
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ta vozidla při nemožnosti, či značné
ekonomické nevýhodnosti jeho opravy
po nehodě,“ a dodává: „Rozhodně se
havarijní pojištění vyplatí mít také pro
případ vandalismu na autě, odcizení,
škod z živelních událostí nebo napří-
klad pro případ poškození čelního
skla.“

„Mnoho lidí bohužel stále mylně dou-
fá v to, že z povinného ručení pokryjí

případně i škody na vlastním vozidle.
Pokud se ale na silnici střetnete se
zvěří, budete obětí vandalismu, nebo
vám kamínek od projíždějícího vozu
rozbije čelní sklo, budete si muset tyto
škody zaplatit ze svého, pokud nemáte
tato rizika krytá např. v rámci připo-
jištění k povinnému ručení a zejména
však v případě, že zaviníte dopravní
nehodu, pak havarijní pojištění uhradí
náklady na opravu na vašem vlastním

vozidle na rozdíl od povinného ručení,
které nahradí vzniklou škodu pouze

poškozeným osobám,“ dodala Lucie
Žulavská.

Při každém sjednávání havarijní
pojistky, je důležité zvážit rozsah
pojištění a poskytnutých služeb.
Každý klient si při sjednávání
pojištění musí pečlivě přečíst po-
jistné podmínky, aby bylo jasné,
které škody mu pojistka pokryje
a nečekala ho nemilá překvapení.

ROZBITÉ ČELNÍ SKLO NEMUSÍ
BÝT PRO ŘIDIČE ČERNÝ PETR
Průměrná výše škody na čelních sklech dosahuje (po zohledně-
ní spoluúčastí, je-li aplikována) kolem osmi tisíc korun. I malý
kamínek, odražený od kol protijedoucího vozu na dálnici, který
poškodí čelní sklo, může způsobit kolotoč nepříjemností, pokud
vlastník nebo provozovatel vozidla nemá sjednané adekvátní po-
jištění anebo nedokáže prokázat vznik škody tak, aby bylo možné
úspěšně nárokovat tuto škodu z institutu pojištění odpovědnosti
z provozu vozidla škůdce (z tzv. povinného ručení).
Řidiči se často ptají v poradnách
nebo na infolinkách pojišťoven,
kdy mají nárok na odškodnění
při poškození čelního skla, a vel-
mi často se mylně domnívají, že

v tomto případě zcela vždy zafun-
guje nárok z pojištění odpověd-
nosti z provozu vozidla. Na tento
předpoklad pak doplácí jejich
vlastní peněženka. Lucie Žulavská,

Úrazová asistence

UNIQA úrazová asistence kryje tato plnìní:

Úrazová asistence UNIQA pomáhá po nehodách
Servis po autonehodì pro osoby, které utrpìly úraz
a jsou doèasnì handicapované.

doprava k lékaøi
dovoz lékù a jídel, nákupy, úklid
pomoc pøi hygienì, s pøípravou jídla apod.
opatrování dìtí a seniorù,
zajištìní péèe o psa nebo koèku.

24 hodin dennì
limit 10 000 korun na osobu

www.uniqa.cz

Pojištìní vozidel

Myslete na POMOCNOU
v PRAVOU

ruku
chvíli.

Havarijní pojištění vybírejte
spolu s povinným ručením
Havarijní pojištění si v největší
míře sjednávají majitelé nových
vozidel, ale zájemo něj je tradič-
ně vysoký i u motoristů, kteří si
pořizují novější ojetá vozidla.

„Riziko, že Vám jej někdo poškodí na
parkovišti, ujede a zdánlivě drobná
poškození mohou být opravována za
desítky tisíc, je vlastně kvůli zvyšujícím
se náhradám za opravy, stále vyšší,“
upozorňuje Miloš Velíšek, supervizor
pojištění vozidel z České podnikatel-
ské pojišťovny (ČPP). To platí samozřej-
mě také o vlastních škodách, nemluvě
o odcizení vozidla. Proto se v ČPP roz-
hodli speciální nabídkou podpořit prá-
vě tuto pojistnou ochranu. Lidé, kteří si
sjednají dohromady na jedné smlouvě
povinné ručení SUPERPOV a havarijní
pojištění v rozsahu havárie, živel, odci-
zení a vandalismus, získají na havarijní
pojistku slevu ve výši 20 procent.

Motoristům ČPP nabízí celkem tři vari-
anty povinného ručení. „Základní SPO-
ROPOV nabízíme s limity ve výši 50 mi-
lionů korun pro majetkové a zdravotní
újmy. Střední varianta SPECIÁLPOV má
limity ve výši 100milionů korun a u stále
více vyhledávanější varianty SUPERPOV
jsou limity 200milionů korun,“ upřesňu-
je Velíšek.

Při dopravní nehodě můžete způsobit
jinému člověku vážné zranění s doži-
votními následky. Zákonem stanove-
ný limit povinného ručení je ve výši
35 milionů korun na újmy na zdraví
a na majetku. Praxe však ukazuje, že
případy, kdy tato částka nemusí sta-
čit, nejsou dnes již výjimkou. Je třeba
si uvědomit, že rozdíl mezi skutečnou
výší škody a tím, co pojišťovna za viní-
ka zaplatí, pak jde k tíži viníka nehody,
který jej musí uhradit z vlastní kapsy.
Pojišťovny chrání své klienty tím, že
nabízí povinného ručení zalimitova-
né také ve variantách několinásobně
vyšších.

Produkty s vyššími limity navíc ob-
sahují zpravidla i další benefity, od
nabídky širších asistenčních služeb až
po slevu na doplňková připojištění.
„A není třeba se obávat, rozdíl v pojist-
ném bývá při sjednání vyššího limitu
v řádu stokorun ročně,“ ujišťuje Miloš
Velíšek z ČPP.



právnička a gestorka neživotního
pojištění z České asociace pojišťo-
ven, k tomu říká: „Pojištění odpověd-
nosti z provozu vozidla ze své podstaty
pokrývá škody, které provozem vozidla
vznikly třetí straně. Tedy i případně
událost, kdy při provozu vozidla od něj
odlétne kus předmětu a poničí tak jiné
vozidlo. Nicméně tzv. důkazní břemeno,
tedy prokázání skutečnosti, že – v tom-
to případě čelní sklo – poničil předmět
odražený z daného vozidla, je plně na
poškozeném. A pokud poškozený není
schopen toto nezpochybnitelně proká-
zat, např. záznamem z palubní kamery,
z povinného ručení škodu uhradit nelze.
Na tuto úhradu pak může ale využít
havarijní pojištění či připojištění skel u
vlastního vozidla.“

Co je pro pojišťovnu rozhodující
při řešení škody u čelního skla
Pokud škodu na čelním skle způ-
sobí řidiči třetí strana v důsledku
provozu vozidla – tedy jiný motori-
sta –, tak se sice na tyto škody vzta-
huje povinné ručení, ale velmi těž-
ce se prokazuje příčinná souvislost
provozu tohoto vozidla škůdce a
poškozeného čelního skla. Pokud
pojišťovna v některých případech
odmítá plnění z povinného ručení
viníka, je tomu tak právě proto, že
se poškozenému nepodařilo řádně
prokázat onu příčinnou souvislost.
Vzhledem k tomu, že u povinného
ručení je přímý nárok poškoze-
ného vůči pojišťovně viníka, je
nutné, aby poškozený prokázal,

kdo a jakým způsobem mu škodu
způsobil. Pokud se to nepodaří, po-
jišťovna viníka nemůže tuto škodu
uhradit.

Časté podvody na škodách
čelních skel
Velmi mnoho pojistných podvodů
se podle statistik bohužel odehraje

právě v oblasti poškození čelních
skel. Pojišťovny jsou proto v pro-
cesu likvidace těchto typů škod
velmi obezřetné. K výplatě pojist-
ného plnění z titulu povinného ru-
čení musí mít pojišťovna absolut-
ně průkazné důkazy. Pokud tomu
tak není, z povinného ručení po-
škození čelního skla hradit nelze.
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Auto si sami nafotíte, ušetříte
čas i pohonné hmoty

i s ohledem na epidemiologickou
situaci využívá stále více klientů.
A protože součástí havarijního
pojištění nebo některých připojiš-
tění k povinnému ručení je i po-
vinnost vstupní prohlídky, roste
i počet vozidel, která je potřeba
fyzicky zkontrolovat. „Abychom
celý proces klientům ulehčili, při-
pravili jsme novinku, která jim
umožní nafotit vozidlo svým mo-
bilním telefonem v klidu domo-
va, prostřednictvím jednoduchého
webového rozhraní, zatímco dříve
byla nezbytná odborná prohlíd-
ka technikem společnosti Global
Expert a tedy i „fyzický“ kontakt,“
vysvětluje Aleš Zethner. Následo-
vat bude i funkcionalita využitel-
ná při likvidaci pojistné události.

Na bezpapírovém procesu sjedná-
ní a správy smluv Kooperativa pra-
cuje již několik let. Takže on-line
si klienti mohou sjednat povinné
ručení i havarijní pojištění, což

„Vybíráte pojištění?
Zjistěte si, jestli nabízí
nějaké výhody, třeba
kvalitní asistenci, nebo
on-line sjednání, které Vám
ušetří čas,” doporučuje
ředitel Úseku pojištění
motorových vozidel
v Kooperativě Aleš Zethner.
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Vítězství v dohráv-
ce nad Olomoucí
má pro fotbalové-
homistra nepříjem-
nou dohru.

Po několika nezdarech si slá-
visté oddechli, když ve středu
zdolali Olomouc 1:0 a bodově
se dotáhli na Spartu. Na ve-
doucí Plzeň, kterou přivítají
v dalším souboji už v neděli,
ztrácejí čtyři body.
Ovšem na červenobílé se

později přiřítilo hned něko-
lik nepříjemností spojených
právě s duelem s Hanáky.
Po zápase totiž přes deset

fanoušků Slavie napadlo
funkcionáře Olomouce. Za in-
cident, kterým už se zabývá
policie, se ještě ve středu ve-
čer omluvil šéf Slavie Jaroslav
Tvrdík na Twitteru. Neznámí
chuligáni zaútočili na klubo-

vé vozidlo Sigmy, kde seděla
tříčlenná posádka. Fanoušci
zranili bezpečnostního
a technického manažera Mi-
lana Zapletala, který musel
být ošetřen v nemocnici, ale
je v pořádku.
Problém má právě před

šlágrem s Plzní také její býva-

lý hráč Michael Krmenčík,
který se po utkání se Sigmou
přidal k fanouškům Pražanů,
kteří skandovali vulgární po-
křik proti Plzni. Zaznělo na-
příklad „Zk.....á Plzeň“. Kr-
menčík se později omluvil,
že se nechal strhnout v bojo-
vé atmosféře. PUR a ČTK

Kancelář řádkové inzerce: Václavské
náměstí 1, palác koruna, Praha 1

Zkritizoval lékařskou péči
Plážový volejbalista Ondřej Perušič (na snímku) pro web
Bez frází zkritizoval lékařské zabezpečení na olympij-
ských hrách v Tokiu ze strany Českého olympijského vý-
boru (ČOV). Hlavní lékař výpravy prý blízkým kontaktům
nakaženého lékaře Vlastimila Voráčka radil, jak by mohli
oklamat testy na koronavirus. Podle ČOV byla veškerá do-
poručení šéflékaře Jiřího Neumanna pouze preventivní-
ho charakteru, tedy aby předcházela nákaze. Perušič byl
den po příletu prvním pozitivně testovaným českým spor-
tovcem a s Davidem Schweinerem kvůli tomu přišli o prv-
ní zápas ve skupině. „Nechtěl jsem si stěžovat během na-
šeho pobytu v Japonsku, protože jsem věřil ve zpětnou
vazbu. Nepřišla žádná. Nedívá se mi lehce na to, že se
do příštích her vůbec nic nezmění,“ uvedl Perušič. MAFRA

Zkusily kurt
Po dvou a půl letech se se-
šly české tenistky před tý-
movou soutěží. Jako první
se kapitánovi Petru Pálovi
hlásila jednička Barbora
Krejčíková (na snímku).
Ta si s Markétou Vondrou-
šovou vyzkoušela centr-
kurt v pražské O2 areně.
„Je to super. Povrch je pří-
jemný a myslím, že nám
bude sedět,“ hlásila Krejčí-
ková. Vedle dvou zmíně-
ných patří do českého vý-
běru Tereza Martincová,
Kateřina Siniaková a Lucie
Hradecká. Na mistrovství
světa ženských tenisových
družstev se do Prahy sjíždí
12 celků. ČTK

Stan Bowman po vyšetřování
skandálu se sexuálním napa-
dením u hokejistů Chicaga
Blackhawks v roce 2010 od-
stoupil také z funkce generál-
ního manažera týmu USA
pro olympijské hry v Pekin-
gu. Několik hodin předtím
syn legendárního kouče Scot-
tyho Bowmana rezignoval na
pozici generálního manažera
a prezidenta pro hokejové zá-
ležitosti na klubové úrovni.
Kanaďan Kyle Beach pozdě-

ji při emotivním veřejném vy-
stoupení přiznal, že právě on

byl dosud nejmenovanou obě-
tí obtěžování. Ve zprávě byl
původně hráč označován jen
jako John Doe.
Včera se také první profe-

sionální fotbalista přiznal, že
je gay. Jde o jednadvacetileté-
ho záložníka australského
týmu Adelaide United Joshe
Cavalla. „Konečně jsem při-
pravený vám říct něco osobní-
ho. Šest let jsem bojoval
s vlastní sexualitou, žít dvojí
život bylo vyčerpávající, ná-
ročné, ale už je to pryč,“ uve-
dl Cavallo. ČTK a iDNES.cz

Koeman skončil
Trenér Ronald Koeman
skončil na lavičce fotbalo-
vé Barcelony. Vedení kata-
lánského klubu došla trpě-
livost po středeční překva-
pivé prohře 0:1 s nováč-
kem Vallecanem, po níž je
Barcelona v tabulce španěl-
ské ligy až devátá. Nizo-
zemský kouč byl už delší
dobu pod tlakem. U muž-
stva ho nahradí dosavadní
trenér „béčka“ Sergi Bar-
juán, jenž byl jmenován
prozatímním koučem.

Křetínský Kladivář?
Miliardář Daniel Křetínský
by se podle britských mé-
dií mohl stát spolumajite-
lem anglického fotbalové-
ho klubu West Ham Uni-
ted. Vlastník pražské Spar-
ty uvažuje o koupi 27 pro-
cent akcií účastníka Pre-
mier League, v němž půso-
bí i trojice českých hráčů
Tomáš Souček, Vladimír
Coufal a Alex Král. Nákup
by Křetínského údajně vy-
šel zhruba na 700 milionů
liber (21,3 miliardy korun).

Říčany šampiony
Ragbisté Říčan se stali no-
vými českými šampiony.
V závěrečném dějství zkrá-
ceného ročníku porazili
v přímém souboji o titul
Vyškov 26:12 a extraligu
ovládli poprvé od roku
2012. V osmičlenné soutě-
ži, v níž se týmy utkaly
každý s každým pouze jed-
nou, říčanský celek vyhrál
všech sedm zápasů. Říča-
ny znemožnily Vyškovu
návrat na extraligový trůn
po pěti letech.

Bitva je vyrovnaná
Baseballisté Houstonu vy-
hráli druhý zápas Světové
série a srovnali stav finále
MLB na 1:1. I díky homeru-
nu Joseho Altuveho porazi-
li Astros na domácím hřiš-
ti Atlantu 7:2 a napravili
zaváhání z úvodního due-
lu (2:6). Astros vyhráli
ve Světové sérii doma po
pěti porážkách a poprvé
od roku 2017, kdy slavili ti-
tul. Po dni volna bude boj
o titul pokračovat třemi zá-
pasy na půdě Braves. ČTK

Hromada měl jít ven

Rozhodčí Ladislav Szikszay se
v dohrávce 3. kola první ligy
mezi fotbalisty Slavie a Olo-
mouce dopustil hrubé chyby
ve prospěch Pražanů.

● V 51. minutě měl vyloučit
domácího středopolaře Jaku-
ba Hromadu za surový faul
na hostujícího záložníka
Martina Hálu, a ne mu udělit
pouze žlutou kartu. Chybo-
val i videorozhodčí Jiří
Adam, který měl podle komi-
se rozhodčích zasáhnout.

Číslo dne

62
Italská prokuratura zahájila
vyšetřování tolika přestupů
hráčů ve fotbalové Serii A
mezi lety 2019 a 2021.

Sexuální. Sportem
hýbou dvě kauzy

Krátce

Slavia řeší po
výhře problémy

Citát

V neděli udělám maxi-
mum pro úspěch Sla-
vie a věřím, že to bude
strhující souboj dvou
nejlepších klubů.
MICHAEL KRMENČÍK, ÚTOČNÍK SLAVIE

Starožitnosti
• Mongolské,čínské,japon-

ské,turecké,perské starožit-
nosti i evropské historické
zbraně - koupím. M:776 35 88
65238875


